
Sporočilo o VII. odborovi seji 
s l o v e n s k e M a t i c e v L j u b l j a n i * 

Bila je ta seja 4. julija v mestni dvorani vpričo 
12 domačih in 1 vnanjega odbornika (g. Božidara Rajča). 
Prvosednik dr. V o n č i n a pozdravi najprej obče spo
štovanega, v kratkem vnovič potrjenega župana dr. E. 
C o s t o v imenu slovenske Matice, ktera si je s vesta, 
da bodo smeli tudi vprihodnje zbirati se njeni udje v 
tej častiti dvorani, in naznani, da po posebnem tele
gramu slovenski poslanci iz Dunaja srčno pozdravljajo 
zbrane Matičine odbornike. „Slava" županu, „slava" 
našim poslancem! radostni zakličejo vsi pričujoči. 

Ker je zapisnik poslednje odborove seje znan po 
„Novicah", se koj potrdi, in tajnik gosp. prof. L e s a r 
poroča o važnejšin dopisih , novih udih, razprodaji in 
tiskanji družbinih knjig itd. tako-le: 

„Slavni odbor! Od zadnje odborove seje, ki je bila 
7. marca t. L, pomnožilo se je število Matičinih udov 
za 95, med kterimi je 9 ustanovnikov in 86 letnikov, 
tako da je glavni knjigi zadnja številka 1251. 

Izmed dopisov navajam: 
1. Državni pravdniji v Trstu in Ljubljani se za

hvaljujete za knjige , ki jih jima je odbor za njune 
kaznilnice podaril v VI. seji. 

2. Dr. Jož. Muršec, profesor na visi realki v 
Gradcu, je 13. maja odgovoril, „da mu je čisto po volji, 
kar je odbor v VI. seji določil glede obresti Matici da
rovanega stotnjaka, to je, državnega dolžnega pisma za 
100 gold., ktero je sporočil v podporo Slovencem na 
zagrebškem vseučilišču." — Da sklep slavnemu odboru 
sklicem v spomin, pristavim ga tu; glasi se tako-le : 
„Za obresti tega dolžnega pisma naj se Matičine knjige 
pošiljajo slovenskim učencem na zagrebški a k a d e m i j i , 
dokler ni vseučilišča v Zagrebu." Naj slavni odbor 
danes odloči, kako da se ima izvrševati ta sklep, in 
sicer: 

a) koliko iztisov vsake knjige se ima pošiljati? 
b) komu se bodo pošiljale knjige, da jih razdeli med 

slovenske akademike? 
3. Gosp. Anton Balon piše to-le: 1864. L sem pri

stopil k Matici kot ustanovnik, a zemljevida slovenske 
zemlje nisem prejel; prosim toraj, da se mi zemljevid 
pošlje z letošnjimi Matičinimi knjigami. Kaj o tej pro
šnji pravi slavni odbor? 

4. Purlani Josip, duhovnik v pokoji goriške nad-
škofije prosi, da se izmed ustanovnikov prepiše med 

letnike, a da se mu prva petina njegove ustanovnine 
vpiše za letnino za pet let. — Naj odbor danes določi, 
ali se Furlaniju želja spolni ali ne. 

5. Goriška okrožna sodnija prosi Matičinih knjig 
za ondaŠnje kaznilnice. Naj se tudi ta prošnja reši v 
današnjem zboru. 

Ker se je g. dr. Vojska preselil iz Ljubljane, g. 
Peter Kozler pa iz Dunaja v Ljubljano, zato se je oni 
odbornik vpisal med vnanje, ta pa med ljubljanske od
bornike. 

Kar je bilo v zadnji seji naročeno, dovršilo se je 
tako-le: Ze 8. marca se je g. dr. Miklošič-u odposlala 
odborova prošnja, da bi blagovolil Matici podariti po 
enem iztisku vseh svojih knjig, ktere še ima. Niti od
govora niti knjig pa še ni prejela Matica. — Knjigi 
,,štirje letni časi" in ,,rudninoslovje" ste donatisnjeni; — 
Marnove „česke slovnice" so nam došle štiri natisnjene 
pole; a zvedeli smo danes iz zasobnega pisma, da je 
tisk dovršen; v koliko iztisih, to nam ni bilo povedano. 
„Narodni koledar" se tiska in dovrši še do konca tega 
meseca. — Presojevalci „Žepičeve latinske čitanke" in 
P. Ladislavove „slovnice latinske" še niso dovršili svo
jega posla. — Danes ima slavni odbor dovršenima knji
gama: „štirje letni časi" z 3000 iztisi in „rudninoslovja" 
z 2000 iztisi določiti prodajalno ceno. Ker se „Kole-
darju" in „česki slovnici" danes še ne d& določiti cena, 
zato menim, da bode odbor pooblastil predsedništvo, da 
jo primeri „koledarju", pisatelju Marnu pa, da jo po 
dogovoru s predsedništvom nastavi slovnici. — Brž po 
dovršenem tisku se knjige razpošljejo udom in lahko 
skliče 3. občni zbor. Naj pa slavni odbor danes sklene, 
ali se tudi letos vse tri knjige pošljejo letnikom, ali 
naj to stvar določi 7. §. Matičinih pravil. Ce se sklene 
prvo, naj knjigam tudi za Matičine ude ostane proda
jalna cena. Le njemu, ki ob enem kupi najmanj 5 iz-
tiskov, naj se prepuste po ceni, po kteri se prepuščajo 
bukvarjem. To naj velja tudi o dijakih. 

Ker je skoro gotovo, da do 1. januarja 1868. leta 
pristopi še kdo k Matici, zato bi kazalo, da se letošnje 
tri knjige dade vsem novim družbenikom, ako ali usta-
novnino ali letnino odrajtajo za 1867. leto. 

Novih rokopisov za prihodnje leto Matica ni še 
prejela nikakoršnih. Tudi se nam ni naznanilo, ali bode 
moč že prihodnje leto izdati zemljepisni, zgodovinski 
in statistični popis Slovenskega Stajerja, kterega so ob
ljubili štajerski rodoljubi. To je vzrok, da je tajnik 
kot odbornik storil nasvet, ki stoji zadnji na današnjem 
dnevnem redu. 

O razproda vanj i Matičinih knjig imam poročati to-le: 
Iz računa, o kterem bode poročal g. blagajnik, bodete 
razvideli, da se je knjig prodalo za 110 gold. 47 kr. 
Ako se temu znesku prišteje še 74 gold. 68 kr. , ki bi 
ga bil na kant prišli bukvar Oton Wagner imel plačati 
za prodane Matičine knjige, narastel bi na 185 gold. 
15 kr. Zdi se mi potrebno, da to stvar nekoliko bolj 
razjasnim slavnemu odboru. — Po odborovem sklepu, 
da se družbine knjige na razprodajo dade vsem buk
varjem , ki se oglase za razproda vanje, izročilo se je 
tudi ljublj. knjigarju Wagner-ji 100 iztisov „Zgodovine", 
„Koledarja", „Vojvodstva kranjskega in Koroškega", 
pa po 50 iztisov. Gosp. predsednik in poročajoči tajnik 
slišavša glas, da Wagner omahuje, zahtevala sta od 
njega račun, kteri je kazal, da je ta bukvar Matičinih 
knjig prodal toliko, da Matici po odbitih odstotkih, 
njemu privoljenih, ostaja 74 gold. 68 kr. Ker pa z ra
čunom ni poslal denarja, zato sva mu drugi dan vzela 
vse še neprodane iztise, za omenjeni znesek pa sva si 
za zastavo izbrala toliko — nemških in slovenskih — 
knjig, da Matica, ako se te knjige po nastavljeni ceni 
poprodajo, ne bode trpela nobene škode. Vrh tega je 
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g. predsednik za omenjeni znesek tožbo vložil pri sod-
niji. Ako Matica pri Wagnerjevem premoženji zatme 
omenjeni znesek, povrnila se mu bode ta zastava. — 
Naj slavni odbor danes odobri to predsednikovo in taj-
nikovo ravnanje. 

Galac, bukvar v Zagrebu, in Schimpff, bukvar v 
Trstu, še nista poslala računa." 

(Konec prihodnjič.) 
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Sporočilo o VIL odborovi seji 
s l o v e n s k e M a t i c e v L j u b l j a n i . 

(Konec.) 
Točka 2. v tajnikovem sporočilu se j e na besedo 

g. P r a p r o t n i k a , naj se akademijina knjižnica nikar 
ne izpusti, rešila po dr. Costovem nasvetu: da se poši
ljajo Matičine knjige, vsake po trije zvezki, p r e d s t o j -
n i š t v u , da sprejauie p r v i zvezek v akadem. k n j i ž 
n i c o , druga dva pa podeli v imenu g. dr. Muršeca 
najpridnejširna S l o v e n c e m a , ki se učita na akade
miji zagrebški. 

Ker je zemljevidov nekaj še, se gledč na 3. točko 
sklene, da se pošlje g. ustanovniku prošeni z e m l j e 
v id , in glede na 4. točko po dr. Bleiweisovem pred
logu , da se omenjeni ustanovnik p r e p i š e m e d le t 
n i k e in se mu za zdaj všteje letnina po njegovi pro
šnji, dasiravno utegne ta primerljej, kakor prav opomni 
dr. Costa, velike pomembe vprihodnje biti Matici slo
venski. 

Knjiga „ š t i r j e l e t n i č a s i " naj se vsem sploh 
prodaja po 1 gld. nov. den. in „ R u d n i n o s l o v j e " po 
40 kr. — „K o le d a r j u " naj ceno nastavita predsednik 
in tajnik, „ S l o v e n s k o - č e s k i s l o v n i c i " pa naj jo 
ugane predsedništvo s tajništvom in pisateljem vred. — 
Tudi letos naj se pošljejo v s e m udom, ustanovnikom 
in letnikom vse Matičine knjige, zato naj se prodajajo 
vsem po p r o d a j a l n i c en i . Le njemu, ki ob enem 
kupi najmanj 5 iztiskov, se prepuste po ceni, po kteri 
jih dobivajo bukvarji. To isto ima veljati tudi dijakom. 
Letošnje tri knjige dobijo tudi n o v i družniki, kteri 
pristopijo še do novega leta 1868. 

Blagajnik dr. J . Z u p a n e c poroča o r a č u n u in 
p r o r a č u n u , ki se odobrita oba, in g. J . V i l h a r 
pov6, da se je blagajnica z računi trikrat pregledovala, 
in da se je našlo vse v dobrem redu. Razun tega povž 

g. blagajnik, koliko se je doslej izdalo, koliko bi se 
bilo smelo, in koliko je še tega ostalo v Matici, pa 
tudi, koliko je družnikov, ki so na dolg z ustanovnino 
in letnino, češ, da se podvizajo s plačilom. — Gosp. 
knjižničar prof. V a v r u pove, koliko je letos pridobila 
Matica knjig, ki bodo naznanjene v letopisu. Zlasti 
lepo darilo so j i g. dr. V o j s k o ve knjige, ki jih j e 
prejela od Mohorjeve družbe. Vvrstilo se je knjižnici 
koj 122 zvezkov, ki so pisani ali v slovanskih narečjih 
ali pa v slovanskih zadevah. Največ jih je slovanskih. 
Mnogo pa — 155 zvezkov — je šolskih in pedagogič-
nih, ktere naj bi se po njegovem nasvetu podarile 
nekaj m e s t n i g l a v n i š o l i pri sv. Jakobu, nekaj pa 
c. k. g i m n a z i j i , in dr. Bleiweis nasvetuje, da se g. 
dr. V o j s k u pošlje p i s m e n a z a h v a l a v imenu slo
venske Matice, kar zbor hvaležno pritrdi. 

Žrebovanje določi, da izstopijo letos izmed ljub
ljanskih odbornikov gg. dr. E. H. C o s t a , A n t o n 
L 6 s a r , A n d r e j P r a p r o t n i k in J o ž e f M a r n ; iz
med vnanjih pa gg. J u r i G r a b r i j a n , M a t e j P i r e c , 
dr. St. K o č e v a r , F r a n c e C e g n a r , M a t e j C i g a l e 
pa dr. F r a n c e M i k l o š i č . 

Gosp. F r . H a f n e r j u , učitelju v Slovenjem gradcu, 
se je na vprašanje: Bi li Matica hotela izdati s t e n o 
g r a f i j o s l o v e n s k o ? " — sklenilo odgovoriti, da naj 
pošlje spis, da ga prej pogleda v to naprošen odsek in 
presodi po pravilih; da je pa z ozirom na t o , kako 
važna je ta knjiga za sedanji čas, in da se enaki spisi 
navadno ne dajo na svetlo brez podpore, Matica pri
pravljena vsaj podpirati njeno izdajo, ako rokopis potr
dijo presojevalci izvedenci. 

Gosp. A. Lesar predlaga, naj se III. o b č n i z b o r 
skliče na sredo 7. a v g u s t a t. L, in predlog se eno
glasno sprejame, in izreče se želja, da se obhaja po 
navadi dopoldne s cerkveno slovesnostjo in popoldne z 
večerno veselico v čitalnici. 

Naposled nasvetuje g. A. L e s a r , da odbor izmed 
sebe izbere odsek, da: a) sestavi i m e n i k k n j i g , ktere 
Matica želi izdati, b) nakaže pot, po kterem si ona naj
hitrejše priskrbi najboljših dotičnih rokopisov, in c) o 
tem svojem poslu poroča v prihodnji odborovi seji. — 
Dr. B l e i w e i s misli: naj bode odsek izmed v s e h slo
venskih odbornikov, dr. C o s t a pa skaže, da je k 
vspešnemu delovanju treba, da se ta odsek izvoli le 
izmed ljubljanskih odbornikov, in temu naj svetujejo 
tudi vsi drugi. Nasvetuje tedaj, da se izvoli p e t odborni
kov ljubljanskih, kteri naj bi sporočilo svoje litografo-
vano poslali tudi vnanjim, in po tem poročali odboru, 
in izvolijo se po večini glasov gg. dr. B l e i w e i s , 
dr. C o s t a , prof. L 6 s a r , M a r n in Vavrf t . 

Pri tej priliki pa stavi dr. B l e i w e i s drug pred
log, ki naj bi ga predsedništvo s tajnikom vzajemno 
skušalo dovršiti, predno se zbere odsek, in sicer: a) da 
si Matica pridobi poezije V. V o d n i k a in b) J . V e s e l a 
K o s e š k e g a . Prve je imel g. M. Kastelec, ki jih je 
prodal bukvarju Otonu Wagnerju, od kterega bi se 
mogle dobiti v last. Zastran drugih naj se obrne do 
slavnega pesnika samega, da ji privoli, ker je posebno 
v blagor šolske mladine silo želeti, da bi se dobivale 
njegove cenjene poezije zbrane v enem zvezku. Pred
log se enoglasno sprejame. 

Na to g. prof. M a r n še omeni, da bi — gled6 na 
prof. Žepičevo latinsko čitanko in na prof. Ladislavovo 
slovnico latinsko — gotovo prav dobro bilo, ako bi 
mislil kdo na sestavo slovensko-latinskega in latinsko-
slovenskega s l o v a r j a ter se je hotel poprijeti. In g. 
B. R a i č naznani, da se „Slo v e n s k i S t a j a r " sicer 
pridno spisoje, da pa gotovega o njem zdaj še nič ne 
more povedati. 
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